
 
 

 
 

 Aan het college van B&W en de Raad van de Gemeente Hellendoorn. 

Onderwerp: Zienswijze over de plannen met de voorlopige naam de Poortwachter. 

Datum: 27 september 2018 

Geacht college van Burgemeester en Wethouders van de Gemeente Hellendoorn en de Raad van de 

Gemeente Hellendoorn. 

Wij,  IVN Hellendoorn‐ Nijverdal, hebben met  verontwaardiging kennis genomen van de 
berichtgeving rond de plannen van een hotel op de rand van de Sallandse Heuvelrug, de plannen met 
een voorlopige naam de Poortwachter. 
https://www.tubantia.nl/hellendoorn/nijverdal‐krijgt‐weer‐een‐hotel~ac4d2719/	

Elk lichtbaken in of nabij de Sallandse heuvelrug is er een te veel, laat staan een lichtbaken van maar 
liefst 50 meter hoog. Dit zal ongetwijfeld leiden tot aantasting van de toch al kwetsbare natuur op de 
Sallandse Heuvelrug die nu al ernstig wordt bedreigt.  
In dat verband willen wij u wijzen op de notitie van Ine Nijveld, Boswachter bij Staatsbosbeheer, en 
Jantine Wesselink,  boswachter bij Natuurmonumenten, met als titel  “Herstel Sallandse Heide WAT 
IS ER AAN DE HAND”. De notitie sluiten wij  hieronder bij. 
 
Een natuur, die eeuwen afhankelijk is geweest van rust en donker in de nacht, wordt de laatste jaren 
niet alleen bedreigt door stikstofuitstoot, kleine ammoniakdeeltjes, zwaveloxiden en stikstofoxiden. 
Daardoor is en wordt de biodiversiteit op de Sallandse Heuvelrug ernstig aangetast. Daarbij komt een 
nieuwe bedreiging van vliegtuiglawaai van het binnenkort te openen  vliegveld Lelystad . Als 
nieuwste en ernstigste  bedreiging zijn er dan nu de plannen voor een hotel die dag en nacht zorgt 
voor lawaai en  ernstige lichtvervuiling. Als dit plan doorgang zou vinden, zal dit overal op de 
Sallandse Heuvelrug zichtbaar  zijn en daardoor in de nachtelijk uren een ernstige inbreuk maakt op 
het leven van  heel veel diersoorten die afhankelijk zijn van donker in het natuurgebied.  
Om een paar voorbeelden te noemen:  de Sallandse Heuvelrug kent zover ons bekend 5 soorten 
vleermuizen die zeer afhankelijk zijn van de nacht en de schemering. Ook leven hier meer dan 250 
soorten nachtvlinders die allemaal van de duisternis en de schemering afhankelijk zijn. En dat geldt 
ook  voor onder andere reeën, dassen enz.. 
 
Het IVN Hellendoorn‐ Nijverdal maakt zich dan ook grote zorgen over het voortbestaan van veel voor 
de Sallandse Heuvelrug noodzakelijke soorten van de nu nog aanwezige biodiversiteit in dit gebied. 
Het wegvallen van een soort kan zo maar leiden tot het wegvallen van honderden soorten want elke 
soort of het nu een vogel, vlinder, insect, plant, boom, dier, struik enz. is maakt niet uit, elk heeft zijn 
eigen biotoop nodig waar een eigen voedselkring is. Als maar één radertje uit die kring verdwijnt zal 
de hele kring instorten. 
 
Al eerder is blijkbaar gekeken naar de plek waar het tijdelijke station west was gesitueerd en daarvan 
is afgeweken (volgens het stuk in de krant) “maar daar hadden de stedenbouwkundigen van de 
gemeente Hellendoorn bezwaar tegen. Een hotel op deze plek zou het groene karakter van De 
Paarse Poort teveel aantasten, mensen moeten daar het gevoel krijgen dat ze in een oase van rust 
terecht komen”, vertelt Zwoferink, die zich wel in deze redenering kan vinden. 
Het is goed dat de Gemeente over deze plaats zo denkt. Verbazingwekkend is het dat  tweehonderd 
meter verder het bos in plotseling heel anders gedacht wordt. En dat  ook nog op een plaats waar het 
gevoel van een oase van rust nog belangrijer is dan op de oude plek. 



 
 

 
 

 
Ook heeft uw gemeente al toestemming verleend voor de bouw van een IJssalon op een plek in het 
bos waarvoor al een  stuk bos is opgeofferd. 
 
Hoeveel bos moet er nog vernietigd worden voordat de Gemeente Hellendoorn inziet dat dit stukje 
natuur heel kwetsbaar is en er alles aan gedaan moet worden om te behouden wat wij hebben. 
 
Het IVN Hellendoorn‐ Nijverdal wil  met dit schrijven, proberen u op andere gedachten te brengen. 
Het is natuurlijk heel verleidelijk om mee te gaan met dit soort plannen en op die manier extra geld 
te genereren voor de gemeentekas en daar is op zich niets mis mee, ware het niet dat dit hotel op 
een voor de natuur onmogelijke plek is bedacht en dat de hoogte voor de Gemeente Hellendoorn 
een ongekende en ongewilde hoogte is die deze plattelandsgemeente de allure van een stad zou 
geven. En,zoals we hiervoor hebben betoogd, op  een hoogte die de voor de Gemeente Hellendoorn 
zo belangrijke natuur ernstig kan aantasten.  
 
Indien de vergunningaanvraag nog niet is ingediend vragen wij u uw medewerking aan dit project te 
stoppen en samen met de initiatiefnemers te zoeken naar een andere locatie die minder bedreigend 
is voor de natuur op de Sallandse Heuvelrug.  
 
Mocht de vergunningaanvraag inmiddels zijn binnengekomen of in de toekomst alsnog binnen 
komen dan verzoeken wij u dit schrijven als een zienswijze op te nemen in het vergunning 
verstrekking traject. 
 
Het IVN Hellendoorn Nijverdal vertrouwt er op dat uw liefde voor de natuur groot genoeg is om in te 
zien dat een hotel  op die plaats een heel grote fout zou zijn. 
 
Uiteraard zijn wij bereid een en ander mondeling verder toe te lichten. 
 

Met vriendelijke groet, 

Gé Halman Voorzitter 

Tel. 0572-356858 

 

Instituut voor Natuureducatie en Duurzaamheid. 

http://www.ivn.nl/afdeling/hellendoorn-nijverdal 
Vind ons ook leuk op Facebook 
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Herstel Sallandse Heide 

Wat is er aan de hand? 
De unieke natuur op de Sallandse Heuvelrug staat onder druk. Door 
verdroging, versnippering en verzuring daalt de verscheidenheid aan plant- en 
diersoorten (biodiversiteit) op de Sallandse Heuvelrug met rasse schreden. 
Soorten als zilveren maan, wulp en het korhoen hebben het hierdoor moeilijk. 
Als we niks doen, verdwijnen er plantensoorten, en daarmee ook de dieren die 
daarbij horen. Daarom is het noodzakelijk om nu in te grijpen. Een pakket aan 
maatregelen moet ervoor zorgen dat de rijkdom aan plant- en diersoorten op de 
Sallandse Heuvelrug behouden blijft en versterkt wordt.  

Om de kwaliteit van beschermde natuurgebieden (Natura2000) te behouden is de 
landelijke Programmatische Aanpak Stikstof (PAS) opgezet. Op landelijk niveau 
wordt gewerkt aan maatregelen om de uitstoot van stikstof terug te dringen. Lokaal 
nemen we maatregelen om de natuur te versterken. Met de PAS-maatregelen 
pakken Staatsbosbeheer en Natuurmonumenten de effecten van de stikstofuitstoot 
op De Sallandse Heuvelrug aan. Door de natuur in een gebied te versterken gaat 
deze niet verder achteruit en ontstaat er ruimte voor bedrijven buiten het gebied om 
uit te breiden. 

De aanleiding 
Om uit te leggen wat er aan de hand is op de Sallandse Heuvelrug is het belangrijk 
om een stukje terug te gaan in de tijd. Het heidelandschap is de afgelopen 100 jaar 
namelijk ingrijpend veranderd. De heide, maar ook het agrarische cultuurland, was 
vrijwel boomloos. Er waren nauwelijks bossen. De aanwezige houtwallen en singels 
werden intensief beheerd als hakhout. De flanken van de heuvelrug waren nat en 
moerassig met natte heidevelden en vennen  en natte bloemrijke hooilanden. De 
drogere delen  waren in gebruik als akkers met graan, korenbloemen en klaprozen. 
Het landschap was open. Natte en droge natuur wisselden elkaar af. En landbouw en 
natuur lagen als een lappendeken door elkaar. 

Verdroging 
Door het uitvinden van de stoommachine en kunstmest, werden woeste gronden in 
hoog tempo ontgonnen. De natte heide werd ontwaterd  en ontgonnen voor de 
landbouw. De droge heide werd bebost voor de houtproductie. Zo verdwenen de 
bloemen uit de graslanden en akkers. Drinkwaterwinning zorgde voor nog meer 
droogte. Met als gevolg: natte gebieden zijn veranderd in droge gebieden. Terwijl 
veel diersoorten juist die afwisselende omstandigheden met hun kenmerkende 
planten nodig hebben. 

 



 
 

 
 

Versnippering 
Daarnaast wordt de heide op dit moment ingesloten door bos. De heide staat niet 
meer in verbinding met het omringende landschap. Hierdoor is er niet of nauwelijks 
uitwisseling of verspreiding van verschillende soorten mogelijk. De kuiken van de 
wulp kunnen bijvoorbeeld de voedselrijke akkers in het buitengebied niet of lastig 
bereiken. 

Verzuring 
Daarnaast brengt de uitstoot door verkeer, industrie en landbouw de biodiversiteit op 
de Sallandse Heuvelrug ernstig in gevaar. Kleine ammoniakdeeltje, zwaveloxiden en 
stikstofoxiden verspreiden zich in het milieu en verzuren de bovenste grondlaag. 
Sommige planten op de Sallandse Heuvelrug gedijen bij deze stoffen en gaan 
hierdoor domineren; andere unieke soorten komen hierdoor in de verdrukking. Denk 
aan pilzegge, dopheide en struikheide.  Uit onderzoek blijkt dat de bodem op de 
Sallandse Heuvelrug op dit moment zo zuur is als schoonmaakazijn. De meeste 
plantenwortels en bodemschimmels (paddenstoelen) kunnen daar niet tegen en zijn 
vrijwel uitgestorven op de hei. 

Hoewel de heideplant behoorlijk goed tegen zuur kan, krijgt deze ook last van 
verzuring. Veel insecten zijn hierdoor vrijwel uitgestorven op de hei. En dit heeft ook 
effect op de kuikens van vogels zoals het korhoen, de wulp en de tapuit, die deze 
insecten eten. Zij kunnen bijna geen voedsel meer vinden. 

Landelijke aanpak stikstof 
Overbelasting door stikstof vormt een probleem voor vrijwel alle natuurgebieden in 
Nederland. De maatregelen op de Sallandse Heuvelrug zijn daarom onderdeel van 
de landelijke Programmatische Aanpak Stikstof (PAS). 
De landelijke aanpak bestaat uit vier onderdelen: 
1. Technologische ontwikkelingen die de uitstoot van stikstof verminderen. 
2. Ecologische maatregelen om de natuur te herstellen en weerbaarder te maken. 
3. Regulering van het vergunningstelsel om ondernemers voldoende economische 
ontwikkelruimte te bieden. 
4. Monitoring van de effecten van de maatregelen. 

Staatsbosbeheer en Natuurmonumenten nemen maatregelen vallend onder 
programmaonderdeel 2 om de natuur te versterken. Hiermee belooft de Sallandse 
Heuvelrug een gezond en duurzaam leefgebied voor de toekomst te worden met 
ruimte voor natuur, recreatie, landbouw en economie.   

Zie ook: www.sallandseheuvelrug.nl ‘werk in uitvoering 
Informatie heideherstel: 
SBB: Ine Nijveld 
NM: Jantine Wesselink 

 



Gemeentebestuur Hellendoorn - Zienswijze van IVN Hellendoor-Nijverdal inzake de 
ontwikkeling Paarse Poort 

Geachte heer/mevrouw,

Bijgaand treft u aan de zienswijze van het IVN inzake het voornemen om bij de Paarse 
Poort een hotel te bouwen. Wilt u deze mail ook doorzetten naar de personen die hier 
ook bij betrokken zijn.

Met vriendelijke groet,
Laurens Oude Voshaar

Secretariaat IVN Hellendoorn-Nijverdal

Instituut voor Natuureducatie en Duurzaamheid

http://www.ivn.nl/afdeling/hellendoorn-nijverdal

Vind ons ook leuk op Facebook

IVN werkt aan een duurzame samenleving. 
Wij zijn ervan overtuigd dat we, door mensen zelf in aanraking te brengen met de natuur, 
zij zich pas echt bewust worden van de waarde ervan. 
Daarom laten wij jong en oud de natuur van dichtbij beleven.

Van: "IVN Hellendoorn/Nijverdal" <secr.ivnhellendoorn.nijverdal@gmail.com>
Aan: <r.willemsen@hellendoorn.nl>, <gemeentebestuur@hellendoorn.nl>, <d.op.de...
Datum: 27-9-2018 19:14
Onderwerp: Zienswijze van IVN Hellendoor-Nijverdal inzake de ontwikkeling Paarse Poort
CC: Gé Halman<ge.halman@home.nl>, "Feddes, Wim" <w.feddes@home.nl>
Bijlagen: Brief gemeente Hotel.docx
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